
زنگحضوریشدننمیخورد!
حضور دانش آموزان در مدارس  همچنان در تردید یلدا توکلی / گروه جامعه

   tavakoli.yalda11@gmail.com

بیش از دو هفته از بازگشــایی مدارس و آغاز سال 
تحصیلی گذشــته و همچنــان دانش آمــوزان و 
والدین چشــم انتظار تصمیم مسئولان برای حضور 
دانش آموزان در مدارس در شــرایط کرونا هستند 
چرا که در ابتدای امر قرار بر این بود تا از اواخر مهرماه 
دانش آموزان راهی مدرسه شوند و چندی بعد اعلام 
کردند اوایل آبان ماه این اتفاق رخ می دهد و حالا هم 

قول برای آخر آبان ماه داده شده است.
امید به بازگشایی مدارس

این دومین سالی اســت که دانش آموزان به 
صورت مجازی در کلاس درس حاضر می شــوند، 
هر چند که تمام مطالعــات و روش های یادگیری 
تاکید بر اثرگذاری آموزش حضــوری دارد و حتی 
آموزش های آنلاین در دوره دانشگاهی نیز چندان 
مورد تأیید نیست اما در شرایط کرونایی چاره ای جر 
این وجود نداشت. البته نباید فراموش کرد که تاکید 
و اســتمرار آموزش های مجازی، قطعاً از یک زمانی 
به بعد دیگر قابل جبران نیست. همچنین ادامه این 
روش آموزشی تأثیر غیرقابل برگشتی در نحوه تعامل 
کودکان و نوجوانان با یکدیگر و تداخل جدی در روند 
رشدی و شناختی آن ها ایجاد می کند. در حال حاضر 
واکسیناســیون معلمان با حدود بیش از 90 درصد 
انجام شده و واکسیناســیون دانش آموزان نیز برای 
گروه 12 تا 18 سال در حال انجام است و امید می رود 
تا در آینده ای نه چندان دور دانش آموزان به صورت 

حضوری آموزش ببینند.
نیمه آبان ماه و اطلس بازگشایی مدارس
علیرضا کاظمی سرپرست وزارت آموزش و 
پرورش چندی پیش در خصوص الگوی بازگشایی 
مدارس تاکیــد کرد که اطلس بازگشــایی مدارس 
15 آبــان رونمایی خواهد شــد کــه در آن تعداد 
مدارس بازگشایی شده و همچنین نظارت بر رعایت 

شیوه نامه های بهداشتی را به صورت به روز خواهیم 
داشت. سرپرست وزارت آموزش و پرورش اظهار کرد: 
هم اکنون 45 درصد از مــدارس به صورت حضوری 
فعال هستند که 8 درصد دانش آموزان این مدارس 
شامل دانش آموزان روســتایی و عشایری می شوند. 
کمرئی افزود: در 19 ماه گذشته اختلال و وقفه جدی 
در امر آموزش ایجاد شد و شیوع کرونا، شرایط عادی 
فعالیت مدارس را تغییر داد و شوکی طولانی و زیان بار 
به سیستم آموزشی و یادگیری دانش آموزان وارد کرد 
که به طور یقین، روی رفتارها و بعضی عادات ما نیز 

اثر گذاشته است.
با سیاســتی آرام، به سمت بازگشایی 

حضوری مدارس حرکت کنیم

معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و پرورش 
گفت: با توجه به شــرایط و تصمیم ستاد ملی کرونا 
قرار شــد با سیاســتی آرام، تدریجی و اقتضایی به 
سمت بازگشــایی حضوری مدارس حرکت کنیم و 
فعالیت های آموزشی و تربیتی را به شیوه ترکیبی )در 
فضای مجازی و به صورت حضوری در مدرسه(، مورد 
تأکید قرار دهیم. وی با بیان این که به تدریج در طول 
دو ماه آینده به سمت آموزش های حضوری گرایش 
پیدا خواهیم کرد، گفت: خوشبختانه این سیاست ها 
یعنی بازگشــایی تدریجی و الگوی آموزشی مورد 
تأیید و تأکید دولت هم قرار گرفته است و امیدواریم با 
سرعت گرفتن روند واکسیناسیون در کشور و کنترل 
شرایط بیماری، بتوانیم ســرعت فرآیند بازگشایی 

مدارس را متناسب سازیم.
تمایل والدین و خانواده به بازگشایی 

مدارس افزایش یافته است
معاون آموزش متوســطه وزارت آموزش و پرورش 
گفت: با توجه به نگرانی هایی که نسبت به فعالیت های 
تربیتی داشــتیم و آســیب هایی که در اثر آموزش 
مجازی به دانش آموزان وارد شــده، تمایل والدین 
و خانواده به بازگشــایی مدارس افزایش یافته و در 
این مسیر همراه نظام آموزشی هستند و لازم است 
مدیران مناطق و رؤسای ادارات، با رعایت کامل ابعاد 
بهداشتی آسودگی خاطر بیشتری برای خانواده ها 
فراهم کنند تا با آرامش بیشــتری فرزندان را راهی 
مدارس کنند. وی افزود: بر اساس الگوی بازگشایی 
مدارس، تمام مــدارس تا پایــان آبان ماه به صورت 
حضوری فعالیــت خود را آغاز خواهنــد کرد اما در 
شرایط مطلوب، ممکن است این کار سریع تر انجام 
شــود. در این زمینه باید با دقت و سرعت بیشتری 
الگوی بازگشــایی را تبیین کنیم تا بتوانیم بر کارها 
نظارت داشته و با استناد بر گزارش های خوبی که به 
دست می آوریم سیاست های آینده بازگشایی مدارس 

را برنامه ریزی و هدف گذاری کنیم.
چند دسته اولویت در الگوی بازگشایی

کمرئی در خصوص نحوه اولویت بندی برای 
نحوه بازگشایی گفت: ما شش دسته اولویت در الگوی 
بازگشــایی داشــتیم؛ گروه اول مدارس عشایری و 
روستایی بودند که نیمه اول مهرماه باید بازگشایی 
می شدند. گروه بعدی دانش آموزان پایه اول ابتدایی 
در اولویت هستند که باید ارتباطشان با مدرسه برقرار 
شود و گروه دیگر نیز دانش آموزان مهارتی بودند که 
باید از اول مهر فعالیت های خود را آغاز می کردند و 
آمارها مؤید آن است که برخی از این مدارس، فعالیت 
خودشان را آغاز نکرده اند و فقط 49 درصد مدارس 
کاردانش و فنی حرفه ای آموزش حضوری خود را آغاز 

کردند که انتظار ما بیش از این بود.

ادامه از صفحه یک...
که در مجموعه قوانیــن، خصوصاً قانون آئین 
دادرســی کیفری، موادی متناظر با ضابطان 
قضایی ذکر شده است و اجرای آن ها می تواند تا 
حد زیادی حقوق متهم، بزه دیده و شهروندان 
را تضمین کند، اما آنچه در درجه اول می تواند 
به پیشبرد حقوق شهروندی کمک کند، تخلق 
شاغلان در نیروی انتظامی به مراعات الزامات 
حقوقی در تمام اقدامات است. البته این مهم 
اختصاصی به نیروی انتظامی نداشته و اتفاقاً این 
نهاد وضعیت بسیار مطلوبی در رابطه با توجه به 
مقررات ناظر به حقوق عامه و حقوق شهروندی 
دارد، ولی کوچک تریــن بی توجهی در نیروی 
انتظامی به این قبیل مــواد حقوقی می تواند 
بیشترین اثر منفی را در پی داشته باشد. سابقه 
و مرور اقدامات نیروی انتظامی ثابت می کند 
که این نهــاد در التفات به حقــوق عامه یکی 
از پیشــروترین ارگان ها بوده است و »امنیت 
پایدار« حاکم در جامعه ایرانی حاصل همین 

توجهات نیروی انتظامی به حقوق عامه است.
2- جامعه حقوقی، خصوصــاً وکلا و قضات، 
ارتباطات تنگاتنگی با نیــروی انتظامی دارد. 
در موارد بسیاری از دستورات بازپرس و دادیار 
گرفته تا اجــرای حکم، با همــکاری نیروی 
انتظامی اجرایی می شود. بســیاری از احکام 
قضایــی در صورت همکاری نکــردن جامعه 
حقوقی با نیروی انتظامی یا به سرانجام مورد 
نظر نمی رســد، یا ابتر انجام می شود یا حتی 
نقض غرض شــده و نتیجه ای خلاف آنچه در 
حکم )یا قرار( منظور نظر بــوده به بار می آید. 
همکاری دو نهاد حقوقی و انتظامی مکمل هم 
در استقرار عدالت و احیای حقوق عامه است. 
از همین حیث جامعه حقوقی هماره قدردان 

نیروی انتظامی است.
۳- بسیاری از کارشناسان رسمی در رشته های 
مختلف از خانواده نیروی انتظامی هســتند و 
نظرات کارشناسی ایشان راهگشای پرونده های 
قضایی است. صدور رأی در موارد قابل توجهی 
بدون اظهارنظر کارشــناس رسمی ناممکن 
اســت. رعایت جانب عدل و انصاف درنظرات 
تخصصی کارشناســان رسمی، شــروع روند 

صدور یک رأی عادلانه است.
 ارائه طریق کارشناسی با دانش و تجربه ای که 
یک فرد شاغل در نیروی انتظامی کسب کرده، 
پیچیده ترین پرونده های قضایی را مســتعد 
صدور رأی کرده اســت. اینجــا هم نمی توان 
منکر نقش بی بدیل و البته بســیار ســنگین 
نیروی انتظامی در تحقق حقوق عامه و استقرار 

عدالت شد.
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رئیس کل دادگستری استان اصفهان  
تشریح کرد:

ماجرایتیراندازیبهسهزن
دراصفهان

ایسنا: رئیس کل دادگستری استان اصفهان 
به تشریح ماجرای تیراندازی به سه زن در این 
استان پرداخت. حبیبی در پی انتشار گزارشی 
در یکی از روزنامه ها با عنوان »شلیک به زنان 
در خیابان هــای اصفهان«، اطلاعات منتشــر 
شده را نادقیق دانست و ضمن تکذیب صدمه 
به پنج نفردر این ماجرا گفت: دستگاه قضایی 
با قاطعیت و دقت تا صدورحکم به این پرونده 
رسیدگی می کند. وی دررابطه با جزئیات این 
ماجرا گفت: پس از تشــکیل پرونده ای در این 
زمینه، متهم به سرعت بازداشت و درتحقیقات 
صورت گرفتــه اعتیاد این فرد بــه موادمخدر 
صنعتی تائید و مشخص می شود وی با استفاده 
ازسلاح ســاچمه ای به تیراندازی به سه خانم 
اقدام کرده است. رئیس کل دادگستری استان 
اصفهان ادامه داد: در جریان رســیدگی به این 
پرونده، فقط یک نفر از آن ســه نفر به پزشکی 
قانونی مراجعه می کند و طبق نظر پزشــکی 
قانونی جراحت وارده به این فرد از نوع جراحت 
دامیه و جزئی بوده اســت. وی درادامه ضمن 
تکذیب ادعاها درمورد آزاد شدن متهم حادثه 
بعد از چندین روز گفت: متهم قریب به دو ماه 
بازداشت موقت بوده و تحقیقات مفصل و کاملی 
در این زمینه صورت می گیرد و پس از تکمیل 
تحقیقات و رفع ابهامات پرونده، به موجب قانون 
قرار وی به وثیقه تبدیل و با قرار تأمین کیفری 
مناسب آزاد می شود. حبیبی در پایان از رسانه ها 
خواست که درانتشاراخبار دقت کافی را مورد 
توجه قرار دهند تا موجبات نگرانی افراد جامعه 

فراهم نشود.

خبر روز

در گواهینامه موتورسواری فقط کلمه آقایان آمده استآب معدنی های موجود در بازار آب شرب است!
ایسنا: مدیرکل فرآورده های غذایی و آشامیدنی سازمان غذا و دارو گفت: بسیاری از آب معدنی های موجود در بازار آب شرب 

است و نباید مردم را گمراه کرد. 
حسین عزیزی همچنین افزود: تصمیم گیری درباره پرداخت یارانه برای غذا به عهده وزارت بهداشت نیست و وزارت بهداشت 

هشدارها را در این زمینه داده و تاکنون به نان یارانه تخصیص داده شده است. 
وی اظهار داشــت: قول هایی برای افزایش یارانه های غذایی در دست اقدام است تا پنج دهک اول که قشر آسیب پذیر هستند، 
از یارانه غذایی استفاده کنند. عزیزی درباره تبلیغات فود تسترها در فضای مجازی که اغلب مواد غذایی چرب و مضر را تبلیغ 

می کنند، تصریح کرد: نمی توانیم در این زمینه دخالتی داشته باشیم.

تسنیم: رئیس پلیس راهورکشورگفت: برای صدورگواهینامه موتورسواری بانوان منع قانونی داریم، ولی امکان اصلاح این قانون 
با بررسی های کارشناسی وجود دارد. سردار کمال هادیان فر رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی کشور در مراسم گرامیداشت هفته 
نیروی انتظامی در پاسخ به سؤالی درباره صدور گواهینامه رانندگی موتور برای بانوان گفت: برای صدور گواهینامه موتورسواری 

در این بخش به این دلیل که در متن قانون فقط کلمه آقایان آمده است، منع قانونی داریم. 
رئیس پلیس راهور ایران افزود: البته این موضوع را می توان با پیگیری فدراسیون موتورسواری و وزارت ورزش و ارائه پیشنهاد به 
دولت و بررسی آن در کمیسیون های کارشناسی مرتبط بررسی کرد و در صورت تأیید و اصلاح قانون، این امکان برای بانوان نیز 

فراهم شود.


